

*Palestinian Center  
For Public Opinion*



المرکز الفلسطيني  
لاستطلاع الرأي

**Poll No.153**

**Date: 19 April 2006**

Dear Madame,  
Dear Sir,

I would like at the beginning to welcome you to the results of our study no. (153) and to thank you for your interest in our polling activities, which reflect hopes, fears and concerns of the Palestinian people.

Please feel quite free to contact us immediately if you have any questions or inquiry on any issue of this study.

With our good wishes and best regards,

**Dr. Nabil Kukali**  
**Director of PCPO**

**In a survey prepared by Dr. Nabil Kukali about the impacts of suspending the European and American financial and economical aid on the Palestinian government:**

\* An overwhelming majority (79.8%) are concerned about the subsistence of their family due to the suspension of the financial and economical aid.

\* A clear majority (59.8%) believe that the suspension of the financial and economical aid will increase the rate of violence in the region.

- \* An overwhelming majority (73.9%) call on the US-Americans and the European countries to reconsider their decision halting the financial and economical aid to the Palestinian government.
- \* A substantial majority (57.8%) oppose to various degrees the decisions of the EU and the US governments halting the financial and economical aid to the Palestinian government.
- \* More than one third (38.2%) call to various degrees for the continuation of the financial and economical aid through the Palestinian cabinet.
- \* A plurality (46.7%) call for forming a government of national unity in the light of the Israeli and international escalation by suspending the financial and economical aid.
- \* A clear majority (62.5%) believe that the UN-resolution imposing restrictions on dealing with the Palestinian government contradicts the international regulations.
- \* A clear majority (58.7%) believe that the Arab countries are incapable of replacing the financial and economical aid suspended by the donor countries.

### **Introduction:**

In the most recent survey prepared by **Dr. Nabil Kukali**, Director of the Palestinian Center for Public Opinion (PCPO), and conducted during the period from April 14 – 17, 2006, a random sample of (675) Palestinian adults over 18 years old representing the various demographic specimens of the people living in the West Bank, including East Jerusalem, and Gaza Strip, has been interviewed. The most significant result of the survey is that the majority of the Palestinians, specifically (79.8%), (81.2%) in Gaza Strip and (79.0%) in the West Bank, are concerned about the subsistence of their family due to the halt of the financial and economical aid by the European Union and the United States of America to the Palestinian government and the suspension of dues transfer by the Israeli government.

**Dr. Kukali** said the poll results have pointed out that the restrictions imposed by the UN on its dealing with the Palestinian government contradict the international regulations as believed by (62.5%) of the Palestinian people, (54.3%) are living in the West Bank and (76.7%) in Gaza Strip, and added that this resolution will leave negative effects on the progress of the already stumbling and impeded peace process. "The study findings have shown that the halt of the financial and economical aid provided by the EU and the USA will increase the suffering of the Palestinian people, who already are going through bad economic conditions",

**Dr. Kukali** said. He pointed out that Israel should abide by the economic agreement concluded with the Palestinian Authority in Paris on taxes, customs and other relevant issues, because starving the ordinary Palestinian citizen will not dissuade him from continuing his struggle. On the contrary, it will increase the rate of violence and the conflict in the region. "The results of the field survey have briefly established that a considerable rate of the respondents, namely (59.8%), (52.0%) are living in the West Bank and (73.1%) in Gaza Strip, believe that the suspension of the financial and economical aid will increase the rate of violence in the region", **Dr. Kukali** added.

**Dr. Kukali** laid in his comments stress on the importance of granting the Palestinian Authority, in which the Palestinian government is only a part of its executive apparatus, the chance to show a positive position towards the peace process. Even Mr. Ehud Olmert, leader of Kadima and the acting Israeli Prime Minister, said in a statement published in the "The Wall Street Journal"(online) dated April 12<sup>th</sup>, 2006 that he is "watching closely to see if Hamas moderates its view toward Israel." And now one automatically asks: How could Hamas be able to moderate its view toward Israel in the shadow of the international and Israeli political, economical, and media siege imposed on it? "Why shouldn't Hamas be given a chance, since it has already given more than a positive hint through its cabinet statement and through the declaration of some of its senior officials expressing its readiness to go ahead with the peace process?", **Dr. Kukali** said.

**Dr. Kukali** further commented the results saying that all the Palestinian factions of the whole political and social spectrum should now form a government of a national unity as to encounter the enormous pressure laid on the Palestinian government, because the majority of the Palestinians,

namely (46.7%), support that, (64.9%) in Gaza Strip and (36.3%) in the West Bank), as the poll results revealed. "The Palestinian government must reconsider its position towards the Palestinian Liberation Organization in view of the interests of the Palestinian people and should act in accordance with the presidential letter of assignment,"

**Dr. Kukali** said. He further pointed out that the approval of the letter of assignment and the formation of a government of national unity will embarrass the UN and those countries, which are in alignment with the Israeli policy imposing a financial, moral and political siege on the new promising Palestinian government." **Dr. Kukali** is of the opinion that the Israeli government, in particular the winner Kadima Party, should perceive that the suffering of the people no way means their defeat. "The opposite is rather the case", he said. "Suffering of the people strengthens their will and determination to struggle as to live in dignity and freedom. Israel should know that the Palestinian people is still under its occupation and Israel will be therefore held responsible for providing humanitarian assistance to these people," **Dr. Kukali** added. He wondered that the decision-makers in Washington and in the capitals of the European countries are supposed to be aware that the consequences of such policies will only prolong the period of struggle, bloodshed and hardship, will feed the mutual violence and will henceforth lead to further deterioration of security, which will surely be reflected in the Israeli society.

**Dr. Kukali** emphasized that the suspension of the financial and economical aid to the Palestinian people will extremely increase poverty, hardship and the feeling of being unjustly treated. Kindergartens and schools will shut down, the general hygienic condition will be degenerated due to the lack of medical and health services and the spread of deceases. The educational sector will collapse and the rate of crime will rapidly rise. Milk bottles for children will become a rarity and malnutrition will be a serious problem, particularly among children. The survey has shown that most of the respondents believe that a sharp fall of job opportunities will be the first direct harm of the aid suspension, followed by the family income. Detriment due to the lack of food will be in the third position, and the education sector will be effected in the fourth position. Health would come in the 5<sup>th</sup> position and raising children would be ranking in the last position,

Dr. **Kukali said.** He concluded his comments saying that the Palestinian people call on the US and EU to reconsider their decision as to sow seeds of love and hope rather than laying thorns of hostility and hatred, and well-being and good health rather than spread of diseases, and education rather than ignorance, and tolerance rather than hatred, and peace rather than violence.

### **The Objective of the Study:**

The target of this study is to examine the negative effects accruing from the suspension of the financial and economical aid of the United States and the European countries to the Palestinian government and the harms the Palestinian society will sustain on all aspects of life, showing the significance of the aid for the Palestinian people and the necessity of reversing the US- and the EU-decisions. The study casts furthermore light on possible alternatives how to bring the aid directly to the Palestinian people, probes the UN-decision imposing restrictions on dealing with the Palestinian government and makes the attempt to reflect the feelings of the Palestinians towards their future in the shadow of such international measures.

### **The Findings:**

#### **Concern about one's subsistence:**

Responding to the question: "To which degree are you at present concerned about the subsistence of your family?", (41.7%) replied "very much concerned", (38.1%) are "concerned", (11.0%) are "not so much concerned", (7.9%) are "not concerned at all" and (1.3%) replied "I don't know".

#### **The UN-resolution:**

A great majority (62.5%) of the Palestinian people believe that the UN-resolution imposing restrictions on dealing with the Palestinian government contradicts the international regulations, whilst (33.2%) see the opposite, and (4.3%) didn't respond to the question.

### **Attitude of the Israeli government:**

A majority (50.2%) of the respondents believe that the attitude of the Israeli government in regard to the suspension of all contacts with the Palestinian government will strengthen Hamas position, while (47.7%) said it weakens Hamas position, and (2.1%) didn't express their opinion.

### **Statement of the US-Secretary of State Department:**

Responding to the question: Do you agree or disagree to the following statement of the US-Secretary of State Department, Condoleezza Rice, published in the State Department Briefing on Friday, April 7: "Because the new Hamas-led Palestinian government has failed to accept the Quartet principles of nonviolence, recognition of Israel and respect for previous agreements between the parties, the United States is suspending assistance to the Palestinian government's cabinet and ministries", (13.1%) said "strongly agree", (28.6%) "somewhat agree", (22.8%) "somewhat disagree", (35.0%) "strongly disagree" and (0.5%) answered "don't know".

### **Aid and Violence:**

A clear majority (59.8%) of the Palestinian people believe that the halt of the foreign financial and economical aid to the Palestinian government will increase the rate of violence in the region, whilst (20.8%) said "it will decrease it" and (19.1%) think "it will have no effect at all", and only (0.3%) didn't respond.

### **Harm of suspending foreign aid to the Palestinian citizen:**

With respect to the following statement: "The suspension of the foreign financial and economical aid to the Palestinian government will harm the Palestinian society on various fields. Please put the fields, where **you personally** think will be harmed, in the order of their detrimental significance using the figures (1) to (6), where (1) stands for the utmost degree of harm, followed by (2) as the lesser degree of harm, and ending with (6) as the field of the least degree of harm.", the result was as follows:

	1	2	3	4	5	6
1. Family income	20.0%	26.7%	20.1%	10.5%	9.8%	12.9%
2. Availability of food	19.0%	27.3%	20.4%	12.4%	12.1%	8.8%
3. Education	13.8%	10.8%	14.2%	18.1%	23.3%	19.8%
4. Health services	9.3%	9.0%	16.7%	24.0%	22.2%	18.8%
5. Raising-up children	7.3%	9.3%	12.3%	19.4%	20.6%	31.1%
6. Job opportunities	30.2%	17.2%	16.7%	16.1%	10.7%	9.1%

### **Significance of the US-American and European Aid:**

Regarding the question: "Up to which extent the US-American and European financial and economical aid contribute in general to the well-being of the Palestinian people ?", (37.3%) said "to a high degree", (44.0%) "to a mediocre degree", (12.8%) "to an unimportant degree", (5.2%) said "nil", and (0.7%) "don't know".

### **Reconsidering the decision:**

Around one- third (36.9%) of the respondents said "their view to the US and to the EU would be high positive if these countries would reconsider their decision of halting their financial and economical aid to the Palestinian government, while (32.6%) "would have a moderate positive view", (30.4%) said "their view would remain unchanged", and (0.1%) declined to respond to the question.

### **What donor countries should do:**

An overwhelming majority (73.9%) of the respondents called on the governments of the US and the EU to continue their financial and economical aid to the Palestinian government, while (24.3%) called for halting the aid to the government, and (1.8%) hesitated to answer the question.

Furthermore, (31.6%) of the respondents called on the US and EU to grant nowadays their aid to the Palestinians through the office of the PA-president, Mr. Mahmoud Abbas, (38.2%) said "through the Palestinian cabinet, Mr. Ismael Haniyyeh as Prime Minister, (22.5%) said "through the UN-organizations like UNRWA, (7.3%) suggested "through the NGO's" and (0.4%) are for "otherwise".

### **What Palestinians should do:**

Responding to the question: " In the light of the grave Israeli escalation against the Palestinian people and the corresponding declaration of the Israeli government about the suspension of its relations with the Palestinian Authority, and the resolutions of the governments of the US and EU to the effect of halting the financial and economical aid to the Palestinian people, what should – according to your opinion – the Palestinians do at present ?", (17.9%) suggested "to finally dissolve the Palestinian Authority", (17.9%) proposed "the PA-President, Mr. Abbas, to resign and new presidential elections to be held", (46.7%) said "to form a government of national unity", (16.7%) suggested "the present Palestinian government should resign and to run new legislative elections", whilst (0.8%) " have no opinion".

### **Financial and economical aid of the Arab countries:**

A clear majority (58.7%) of the respondents said "the Arab countries are capable of replacing the financial and economical aid suspended by the Europeans and US-Americans to the Palestinian government, whilst (40.1%) said "they are incapable of doing that", and (1.2%) declined to respond to the question.

### **Optimism and Pessimism:**

Responding to the question: " After the formation of the present Palestinian government under Mr. Ismael Haniyyeh as Prime Minister, are you - upon viewing a possible improvement of the economical conditions - more optimistic or more pessimistic than in the past ?", (24.3%) said " more optimistic", (31.3%) said "they remained optimistic as in the past", (20.0%) said "they remained pessimistic as in the past", whilst (23.1%) said "they are more pessimistic than in the past", and (1.3%) "Don't know".

### **Methodology of the Survey Study:**

"All interviews took place on the basis of random choices of respondents' homes, i.e. face-to-face during different working hours, at least 5 hours a day, including the evening time, in order to ensure proper representation of those sub-groups of the population, which would otherwise be difficult to reach and selecting one individual in each household using Last Birthday



Method. ", **Mr. Elias Kukali**, a staff member of the Research & Studies Section at the PCPO, said. The choices were taken from a total of (125) election sites, from which (90) sites are located in West Bank and (35) sites in Gaza Strip according to the distribution of the Central Election committee. These election sites were randomly chosen by using the method of the simple random sample. These in turn were the beginning of the random sample choice made from those regions in accordance with PCPO's long experienced methodology. The margin of error was ( $\pm 3.77\%$ ) at a significance and confidence levels of (5%) and (95%) respectively.

**Elias Kukali** added "the percentage of female respondents was (49.0%) whereas that of the male respondents reached (51.0%). He said the composition of the sample according to the residential area was as follows: (63.7%) West Bank, including East Jerusalem, and (36.3%) Gaza Strip. He further pointed out that the allocation of the sample in respect of the type of residence was as follows: (51.9%) city, (31.7%) village and (16.4%) refugee camp.

**Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali**  
**Tel: 00970 2 277 4846, Fax: 00970 2 277 4892**  
**Mobile: 00972 547 216 643 / 00970 599 726 878**  
**P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine**  
**Email: [kukali@p-ol.com](mailto:kukali@p-ol.com)**  
**Website: [www.pcpo.ps](http://www.pcpo.ps)**

**Poll No.153**

**Date: 19 April 2006**

**في دراسة أعدها الدكتور نبيل كوكالي حول تأثيرات قطع المساعدات الأوروبية و  
الأمريكية عن الحكومة الفلسطينية جاء فيها:**

(79.8%) قلقون على لقمة عيش أسرهم نتيجة لقطع المساعدات.

(59.8%) يعتقدون أن قطع المساعدات سيزيد من حدة العنف في المنطقة.

(73.9%) يطالبون الدول الأوروبية و الأمريكان بإعادة النظر في قرار وقف المساعدات المالية للحكومة الفلسطينية.

(57.8%) يعارضون بدرجات متفاوتة قرار الاتحاد الأوروبي و الحكومة الأمريكية بقطع المساعدات عن الحكومة الفلسطينية.

(38.2%) يطالبون بتقديم الدعم المالي من خلال الحكومة الفلسطينية.

(46.7%) يطالبون بتشكيل حكومة وحدة وطنية على ضوء التصعيد الإسرائيلي و الدولي بقطع المعونات.

(62.5%) يعتقدون أن قرار الأمم المتحدة بفرض قيود على التعامل مع الحكومة الفلسطينية يخالف المواثيق الدولية.

(58.7%) يعتقدون أن الدول العربية قادرة على تغطية المساعدات التي قطعتها الدول المانحة.

في أحدث دراسة أعدها الدكتور نبيل كوكالي مدير المركز الفلسطيني لاستطلاع الرأي (PCPO) و تم إجراؤها خلال الفترة (14 – 17) نيسان 2006، على عينة عشوائية حجمها (675) شخصاً يمثلون نماذج سكانية من الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية و قطاع غزة فوق سن 18 عاماً، جاء فيها أن غالبية الجمهور الفلسطيني قلقون على لقمة عيش أسرهم نتيجة قطع الاتحاد الأوروبي و الولايات المتحدة الأمريكية مساعداتهم عن الحكومة الفلسطينية و وقف التحويلات من الحكومة الإسرائيلية إذ وصلت هذه النسبة إلى (79.8%)، منهم (81.2%) في قطاع غزة و (79.0%) في الضفة الغربية.

و قال الدكتور كوكالي أن نتائج الدراسة أشارت إلى أن القيود التي فرضتها المنظمة الدولية في التعامل مع الحكومة الفلسطينية يخالف المواثيق الدولية إذ تبين أن (62.5%) من الجمهور الفلسطيني يعتقدون ذلك، منهم (54.3%) في الضفة الغربية و (76.7%) في قطاع غزة. و أضاف أن هذا القرار سيترك أثراً سلبية على تقدم العملية السلمية في المنطقة المتعثرة أصلاً. و بين أن الدراسة أظهرت كذلك أن قطع المساعدات المقدمة من الاتحاد الأوروبي و الولايات المتحدة الأمريكية سيزيد من معاناة الشعب الفلسطيني الذي يعيش أوضاعاً اقتصادية سيئة. و أشار د. كوكالي أن على إسرائيل الالتزام بالاتفاقية الاقتصادية التي وقعتها في باريس مع السلطة الفلسطينية من الضرائب و الجمارك و غيرها لأن تجويع المواطن الفلسطيني لن يثنيه عن استمرارية نضاله و إنما سيؤدي ذلك إلى زيادة حدة العنف و الصراع في المنطقة و هذا ما أظهرته نتائج الدراسة الميدانية إذ جاء فيها أن نسبة عالية من المشاركين في الدراسة تصل إلى (59.8%) تعتقد أن قطع المساعدات سيزيد من حدة العنف في المنطقة. و هذه النسبة موزعة على النحو التالي: (52.0%) في الضفة الغربية و (73.1%) في قطاع غزة.

و بين د. كوكالي أهمية إعطاء فرصة للسلطة الفلسطينية التي تمثل الحكومة الفلسطينية جزءاً من أدواتها التنفيذية لإظهار وجهة نظر إيجابية فيما يتعلق بالعملية السلمية، لدرجة أن السيد يهود اولمرت رئيس حزب كاديما و رئيس الوزراء الإسرائيلي المكلف قال في تصريح له على الصفحة الالكترونية (وول يستریت جیرونا) الصادرة بتاريخ 12 نيسان 2006 " بأنه يراقب عن كثب عما إذا كانت حماس ستغير من موقفها تجاه إسرائيل". و عليه يطرح السؤال نفسه: كيف يمكن لحماس أن تغير موقفها بصورة إيجابية في ظل الحصار السياسي و الاقتصادي و الإعلامي الدولي و الإسرائيلي المفروض عليها؟ و لماذا لا تُعطي حماس هذه الفرصة و خاصة و أنها أعطت مؤشرات إيجابية أولية من خلال بيانها الوزاري و عبر تصريحات بعض مسؤوليها عن استعدادها للسير قدماً باتجاه العملية السلمية.

و أردف د. كوكالي قائلاً إن على الفصائل الفلسطينية بمختلف أطرافها تشكيل حكومة وحدة وطنية لمواجهة الضغط المفروض على الحكومة الفلسطينية، إذ أن الدراسة الميدانية أشارت إلى أن أغلبية الجمهور الفلسطيني تؤيد ذلك حيث وصلت نسبة التأييد إلى (46.7%) منهم (64.9%) في قطاع غزة و (36.3%) في الضفة الغربية و أضاف أن على الحكومة الفلسطينية إعادة النظر في موقفها المتعلق بمنظمة التحرير الفلسطينية بما يخدم مصلحة الشعب الفلسطيني، و العمل بموجب كتاب التكليف الرئاسي. و بين أن الموافقة على كتاب التكليف و تشكيل حكومة وحدة و

وطنية سيخرج الأمم المتحدة و الدول التي سارت في ركاب السياسة الإسرائيلية و التي فرضت حصاراً مادياً و معنوياً و سياسياً على الحكومة الفلسطينية الواعدة.

و يرى د. كوكالي أن على الحكومة الإسرائيلية و بخاصة حزب كاديما المنتخب أن يدرك أن معاناة الشعوب لا تعني هزيمتها و إنما سيزيد من إصرارها على النضال للعيش بكرامة و بحرية. و على إسرائيل أن تعلم كذلك أن الشعب الفلسطيني ما زال شعباً محتلاً و أن مسؤولية تقديم المساعدات الإنسانية له تقع على عاتقها. و يعلم صانعو القرار في واشنطن و عواصم الدول الأوروبية أن نتائج هذه السياسيات ستطيل أمد الصراع و مسيرة الدم و الشقاء و الشراسة و العنف المتبادل و ستؤدي إلى تدهور الوضع الأمني و سوف ينعكس ذلك على المجتمع الإسرائيلي أيضاً، و أكد أن قطع المساعدات عن الشعب الفلسطيني سيضاعف الفقر و الشقاء و الشعور بالظلم و ستغلق رياضات الأطفال و المدارس و يتدهور الوضع الصحي و الخدمات الصحية و الصحة العامة و ستنتفشى الأمراض، و ينهار القطاع التعليمي و سيرتفع معدل الجريمة، و ستختفي زجاجات حليب الأطفال و يتفاقم سوء التغذية، فقد أظهرت الدراسة أن معظم أفراد العينة يعتقدون أن عدم وجود فرص للعمل سيكون الضرر الأول من قطع المساعدات، يليه دخل الأسر و جاء في المرتبة الثالثة عدم توفر الغذاء، أما قطاع التعليم فجاء في المرتبة الرابعة و الصحة في المرتبة الخامسة و تربية الأطفال في المرتبة الأخيرة. و ختم الدكتور كوكالي قوله بأن الدراسة أشارت إلى أن الجمهور الفلسطيني يطالب الولايات المتحدة الأمريكية و الاتحاد الأوروبي أن تعيدا النظر في قرارهما لتزرعا بذور الحب و الأمل بدلاً من وضع أشواك العداء و الكراهية، و السلامة و الصحة بدلاً من انتشار المرض، و التعليم بدلاً من الجهل و التسامح بدلاً من البغض و السلام بدلاً من العنف.

### القلق على لقمة العيش

و رداً عن سؤال " إلى أي درجة أنت قلق /ة على لقمة عيش أسرتك في الوقت الحالي؟" أجاب (41.7%) قلق جداً، (38.1%) قلق، (11.0%) لست قلقاً إلى ذلك الحد، (7.9%) غير قلق أبداً، (1.3%) أجابوا "لا أعرف".

### قرار الأمم المتحدة

يعتقد (62.5%) من الجمهور الفلسطيني أن قرار منظمة الأمم المتحدة فرض قيود على التعامل مع الحكومة الفلسطينية يخالف المواثيق الدولية، في حين يرى (33.2%) عكس ذلك، و لم يجب (4.3%) منهم على السؤال.

### موقف الحكومة الإسرائيلية

و يعتقد (50.2%) ممن شملهم الاستطلاع أن موقف الحكومة الإسرائيلية المتعلق بقطع كافة الاتصالات مع الحكومة الفلسطينية سيزيد من صلابة موقف حماس، في حين قال (47.7%) بأنه سيضعف من صلابة موقفها، و لم يفصح (2.1%) عن مواقفهم.

## تصريحات وزيرة الخارجية الأمريكية

و ردأ عن سؤال " قالت وزيرة الخارجية كوندوليزا رايس في بيان أصدرته وزارة الخارجية الجمعة 7 نيسان/أبريل إنه "نظرا لأن الحكومة الفلسطينية الجديدة التي تتزعمها حماس لم تقبل مبادئ اللجنة الرباعية الداعية إلى عدم العنف والاعتراف بإسرائيل واحترام الاتفاقيات السابقة بين الأطراف المعنية فإن الولايات المتحدة ستوقف المساعدات عن الحكومة الفلسطينية ". هل تؤيد هذا القول أم لا؟ " أجاب (13.1%) أويده بشدة، (28.6%) أويده إلى حد ما، (22.8%) لا أويده إلى حد ما، (35.0%) لا أويده بشدة، (0.5%) أحابوا " لا أعرف".

## العنف و المساعدات

و يرى (59.8%) من الجمهور الفلسطيني أن قطع المساعدات المالية الخارجية عن الحكومة الفلسطينية ستزيد من حدة العنف في المنطقة، في حين قال (20.8%) منهم بأنها ستقلل من حدته، و قال (19.1%) بأن قطعها لأن يؤثر بتاتا، و لم يجب (0.3%) منهم عن السؤال.

## أضرار قطع المساعدات الخارجية على المواطن الفلسطيني

و حول المقولة: " من الممكن أن يؤدي قطع المساعدات المالية الخارجية للحكومة الفلسطينية إلى تضرر المجتمع الفلسطيني في مجالات مختلفة، الرجاء رتب المجالات حسب تضررك بها أنت شخصياً مستخدماً الأرقام ( 1 - 6 ) ابتداء من الأكثر تضرراً إلى الأقل تضرراً، حيث يمثل الرقم (1) أكثرها تضرراً و رقم (2) يليه بالتضرر، وهكذا حتى الرقم (6) أقلها تضرراً، كانت النتيجة على النحو التالي:

البند	1	2	3	4	5	6
1. دخل الأسرة.	20.0%	26.7%	20.1%	10.5%	9.8%	12.9%
2. توفر الغذاء.	19.0%	27.3%	20.4%	12.4%	12.1%	8.8%
3. التعليم.	13.8%	10.8%	14.2%	18.1%	23.3%	19.8%
4. الخدمات الصحية.	9.3%	9.0%	16.7%	24.0%	22.2%	18.8%
5. تربية الأطفال.	7.3%	9.3%	12.3%	19.4%	20.6%	31.1%
6. العمل.	30.2%	17.2%	16.7%	16.1%	10.7%	9.1%

## أهمية المساعدات الأوروبية و الأمريكية

و حول سؤال " إلى أي مدى تسهم المساعدات الأوروبية و الأمريكية بصورة عامة في رخاء الشعب الفلسطيني؟" أجاب (37.3%) بشكل كبير، (44.0%) بشكل متوسط، (12.8%) بشكل ضئيل، (5.2%) لا شيء، (0.7%) أجابوا " لا أدري".

## إعادة النظر في القرار

وقال (36.9%) من المستجوبين أن نظرتهم إلى الولايات المتحدة و الدول الأوروبية ستكون أكثر إيجابية إذا ما أعادت النظر في قرارهما بوقف مساعدتهما المالية للحكومة الفلسطينية، في حين قال (32.6%) نظره أقل إيجابية، (30.4%) لا تأثير لذلك على نظرتي، و أمتنع (0.1%) عن إجابة السؤال.

## المطلوب من الدول المانحة

و طالب (73.9%) ممن شملهم الاستطلاع حكومة الولايات المتحدة الأمريكية و الدول الأوروبية بأن تستمر في تقديم الدعم المالي للحكومة الفلسطينية، في حين طالب (24.3%) بوقف الدعم المالي عن الحكومة الفلسطينية و تردد (1.8%) عن إجابة السؤال.

وطالب كذلك (31.6%) الدول الأوروبية و الأمريكان تقديم مساعداتهم إلى الفلسطينيين في الوقت الحاضر من خلال رئاسة السلطة الفلسطينية " الرئيس محمود عباس "، و (38.2%) من خلال الحكومة الفلسطينية " رئيس الحكومة إسماعيل هنية "، و (22.5%) من خلال منظمة الأمم المتحدة " وكالة الغوث الدولية " و الاتروا "، (7.3%) من خلال منظمات غير حكومية، و قال (0.4%) غير ذلك.

## المطلوب من الفلسطينيين القيام به

و جواباً عن سؤال " على ضوء التصعيد الإسرائيلي الخطير ضد الشعب الفلسطيني و ما رافقه من إعلان إسرائيل بقطع علاقاتها مع السلطة الفلسطينية، و قرارات الولايات المتحدة الأمريكية و الاتحاد الأوروبي بقطع المعونات المالية و الاقتصادية عن الشعب الفلسطيني ، فما هو المطلوب من الفلسطينيين القيام به في الوقت الحاضر حسب وجهة نظرك؟" أجاب (17.9%) حل السلطة الفلسطينية نهائياً، (17.9%) استقالة رئيس السلطة الفلسطينية و إجراء انتخابات رئاسية جديدة، (46.7%) تشكيل حكومة وحدة وطنية، (16.7%) استقالة الحكومة الفلسطينية و إجراء انتخابات تشريعية جديدة، (0.8%) أجابوا " لا أعرف ".

## مساعدات الدول العربية

أفاد (58.7%) من المستطلعين أن الدول العربية بأنها قادرة على تغطية المساعدات المالية التي قطعها الأوروبيون و الأمريكيون عن الحكومة الفلسطينية، في حين قال (40.1%) منهم بأنها غير قادرة، و تحفظ (1.2%) عن إجابة السؤال.

## التفاؤل و التشاؤم

و رداً على سؤال " بعد تشكيل الحكومة الفلسطينية الحالية برئاسة السيد إسماعيل هنية، هل أنت متفائل أكثر أو متشائم أكثر مما كان في الماضي، فيما يتعلق بتحسين الأوضاع الاقتصادية؟ " أجاب (24.3%) متفائل أكثر مما كان في الماضي، (31.3%) بقيت متفائلاً كما كنت في الماضي ، (20.0%) بقيت متشائماً كما كنت في الماضي، (23.1%) متشائم أكثر مما كنت في الماضي، (1.3%) أجابوا " لا أعرف ".

## نبذة عن الدراسة

و قال الياس كوكالي من قسم الأبحاث و الدراسات، أنه تم إجراء كافة المقابلات في هذه الدراسة داخل البيوت التي تم اختيارها عشوائياً في المناطق وفقاً لمنهجية علمية متبعة في المركز و قد تم اختيارها من (125) موقعاً، منها (90) موقعاً من الضفة الغربية و (35) موقعاً من قطاع غزة. و بين أن نسبة هامش الخطأ في هذا الاستطلاع كانت ( $\pm 3.77\%$ ) عند مستوى ثقة (95%)، و أضاف أن نسبة الإناث اللواتي شاركوا في هذه الدراسة بلغت (49.0%) في حين بلغت نسبة الذكور (51.0%). و أن توزيع العينة بالنسبة إلى منطقة السكن كانت على النحو التالي: (63.7%) الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية، (36.3%) من قطاع غزة. و أشار الياس كوكالي إلى توزيع العينة بالنسبة إلى مكان السكن كان على النحو التالي: (51.9%) مدينة، (31.7%) قرية، (16.4%) مخيم.

**Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali**

**Tel: 00970 2 277 4846, Fax: 00970 2 277 4892**

**Mobile: 00972 547 216 643 / 00970 599 726 878**

**P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine**

**Email: [kukali@p-ol.com](mailto:kukali@p-ol.com)**

**Website: [www.pcpo.ps](http://www.pcpo.ps)**